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شب اختتامیه روی سن گفتید جشنواره 
فجر امسال پرشــکوه تر از سال های قبل برگزار شد. 
با توجه به فضای ایجادشــده در روزهای قبل از آغاز 
جشنواره و مسئله تحریم، چگونه بار فجر چهل ویکم 
به سلامت به مقصد رسید و جشنواره باشکوه تر از ادوار 

گذشته برپا شد؟ 
منظور از برگزاری باشکوه جشنواره حضور گسترده مردم 
در تهران و اســتان های مختلف کشور است که باتوجه به 
فضای ایجاد شده همه را شگفت زده کرد. این در فضایی 
شکل گرفت که انتظار چنین استقبال گرمی را در این دوره 
نداشتیم؛ حتی رکورد مخاطبان در اختتامیه این دوره از 
جشنواره شکسته شد. اساسا، تحریم در حوزه فرهنگ، هنر 
و سینما معنا و موضوعیتی ندارد. تصور اشتباهی است که 
بپنداریم در این عرصه تحریمی شکل گرفته است؛ البته 
گاه ممکن است عده ای خود را از برخی موقعیت ها محروم 
کنند که اسم آن تحریم نیست. از نگاه دیگر، اعمال تحریم 
در هر زمینه ای ناشی از استیصال و نشانه ضعف است. ما 
در این دوره به جای تحریم، نگران القائات فضای تروریسم 
رســانه ای بودیم و برای همین برخی شــاید از ترس، در 
جشــنواره حضور پیدا نکردند؛ والا اگر تحریمی بود، این 
همه فیلم در سینما تولید نمی شد. ما در سینما، مخالف، 
دگراندیش، روشنفکر لیبرال و آدم هایی با سلایق مختلف 
داریم؛ حتی برخی ممکن اســت چندان هــم پایبند به 
آرمان های انقلاب نباشــند، ولی در چارچوب قانون خلق 
اثر کنند و نگران تمامیت ارضی، عــزت ملی و پرچم این 
سرزمین باشند. ممکن است مسائلی پیش بیاید و به ویژه 
در فضای مجازی موجی شــکل بگیرد، اما خوشــبختانه 
نســلی از فیلمســازان، جوانان علاقه مند و بخش بزرگی 
از جامعه و مردم که مخاطب این جشــنواره ها هســتند، 
همواره همراهند و همچنان علاقه مند به دنبال کردن این 
رویدادها. جشنواره فیلم فجر، مهم ترین رویداد سینمایی 
این کشور است، 40ســال اعتبار و آبرو دارد، بسیاری از 
سینماگران در نســل های مختلف از این جشنواره رشد 
کرده و معرفی شده اند. بعضی دوستان ما، این عقبه و اعتبار 
را از یاد برده اند، دلخوری ها و انتقادهایی وجود دارد، همه 
ما به آن واقفیم، اما قاعده بازی این اســت که جشنواره ها 
برگزار شــوند، هیچ رویدادی هیچ جشنواره ای را تعطیل 
نکرده و جشــنواره فجر هم از این قاعده مســتثنا نبوده 
است. خوشبختانه تیم برگزاری، تلاش زیادی کردند تا بر 
مشکلات و کمبودهای این دوره فائق شوند. آنچه دیدیم 
استقبال از نمایش فیلم ها و سالن های مملو از جمعیت بود. 
از این منظر، به عقیده من، تحریم جشنواره فجر شکست 
خورد؛ همانطور که تحریم جشنواره »سینماحقیقت« و 

فیلم کوتاه شکست خورده بود. 
حالا که جشنواره به پایان رسیده به عنوان 
متولی سینمای کشور عیار فیلم های جشنواره امسال 

را چگونه ارزیابی می کنید؟ 
خوشبختانه مسیر ســختی که شــروع کرده ایم، پس از 
سال های رکود کرونا و مشکلات اقتصادی به خوبی پیش 
مــی رود. من به کمبودها آگاهم و مســائل معیشــتی را 
می دانم، اما ناامید نیستم و برای ارتقای این سینما، تولید 
آثاری که با مفاهیم انقلابی و شــعائر دینی و فرهنگ ما 
همخوان باشند، تلاش می کنم. ضروری است با هم افزایی 
صنوف و ســینماگران به معیشــت و اشــتغال خانواده 
ســینما و رفاه آنها جدی تر نگاه کنیم. فیلم های این دوره 
نشان دهنده تنوع و تکثر در نگاه هاســت؛ فیلم ها درباره 
زنان، دفاع مقدس، خانواده، قهرمانان وطن و رویدادهای 
ملی بود؛ اینها امتیاز است. بخشی از فیلم ها به جشنواره 
نیامدند، آنها اکران عمومی خواهند شــد و این ویترین را 

گسترده تر و متنوع تر می کنند.
حضور پررنگ فیلمســازان جــوان از 
ویژگی های بارز جشنواره امســال بود.  این اتفاق را 
می توان تبلور سیاست سازمان سینمایی در گشودن 
درهای سینمای حرفه ای به روی چهره های مستعد و 

تازه نفس دانست؟
یکی از مهم ترین رویکردها و دغدغه هــای ما با حمایت 
وزیر محترم فرهنگ و ارشاد اســلامی کشف استعدادها 
و اســتفاده از چهره های جوان و فیلمســازانی است که 
اغلبشان در اســتان ها و مناطق مختلف مشغول به کارند. 
بسیار مستعد، پرشور و پرانگیزه هستند، اما راهی به دل 
ســینمای حرفه ای ندارند؛ چون همیشه مناسبات تولید 
و اکران در تهران تعریف می شــود. عدالت فرهنگی و رفع 
تبعیض شعار نه بلکه اولویت ماســت. در جشنواره فیلم 
کوتاه و »سینماحقیقت« بستر برای معرفی جوان ها بیشتر 
است، اما شاید در فجر این اتفاق کمتر رخ بدهد. با این همه، 
در فجر هم دیدیم که چهره های جدیدی در کنار استادان 
و بزرگان حضور داشتند. همین چهره های جوان سیمرغ 
گرفتند و دیده شــدند و این جایزه ماننــد همه برندگان 
قبلی، سرنوشت آنها را تغییر خواهد داد. سازمان سینمایی 
متعلق به همه سینماگران است؛ این را بارها گفته ام؛ من 
از بدنه سینما هستم، دغدغه معیشت همکارانم و خانواده 
بزرگ سینما را دارم، شــنونده انتقادها و گلایه هایشانم و 
در دیدارهای مختلف با ســینماگران مختلف کوشیده ام 
شنوا و برطرف کننده مسائل باشــم. سینمای ما به هوای 
تازه نیاز دارد؛ با تکیه بر تجربه گذشــتگان و با استفاده از 
پیشکسوتان و نسل قدیم در کنار ورود نسل های جدیدتر. 
ما چه بخواهیم چه نخواهیم، جریان حضور پرشور جوانان 

و اســتعدادهای جدید در ســینما را نمی توانیم نادیده 
بگیریم و انکار کنیم؛ نســل های جوان،  باانگیزه و خلاق. 
نمی شود مسیر کشف استعداد را بست؛ باید به این جوانان 

میدان داد.
 برپایی همزمان جشنواره خارج از تهران 
و گســترش دامنه فیلم فجر به نقاط مختلف کشور، 
نشان می دهد جشــنواره فیلم فجر صرفا متعلق به 
پایتخت نیســت. ایده برگزاری سراسری جشنواره 
البته منتقدانی هم دارد. منتقــدان می گویند هیچ 
جشنواره معتبری در دنیا این میزان نمایش فیلم در 
شهرهای مختلف را در دســتورکار قرار نمی دهد. از 
این جهت می توان جشنواره فیلم فجر را جشنواره ای 
منحصربه فرد دانســت. منطق برگزاری اســتانی 

جشنواره از کجا می آید؟
جشــنواره فیلم فجر، مولود انقلاب اســلامی و بخشی از 
جشن هایی است که هر سال به یاد آن ایام فرخنده برگزار 
می شود. این جشــنواره با جشــنواره های دیگر که صرفا 
رویدادهای هنری هســتند، تفاوت دارد. معیارها و اصول 
جشنواره، ســینمایی و هنری اســت، اما قرار است این 
جشــن متعلق به همه مردم ایران باشد. من در اختتامیه 
به این موضوع اشــاره کردم که مردم در راهپیمایی صبح 
با جمهوری اســلامی تجدیدپیمان کردند و حالا همین 
مردم در سالن هستند، پس جشنواره فجر متعلق به همه 

ایران است؛ نه فقط تهران. استان ها و شهرهای ما نیازمند 
این موج هنری و این شور سینمایی هستند؛ حیف است 
که جوانان دور از تهران، از تماشای آثار سینمایی محروم 
بمانند. ما در نمایش های استانی سعی می کنیم به نحوی 
عمل کنیم که فیلم ها در اکران عمومــی ضربه نخورند. 
فیلم هایی کــه در جشــنواره اکران می شــوند، گرایش 
هنری بیشــتری دارند و از این امکان و ویترین در اکران 
عمومی بهره می برند. نکته دیگر اینکه گستردگی اکران 
صرفا مربوط به این دوره نیســت. مدل جشنواره فجر با 
مدل جشنواره های صرفا ســینمایی و تخصصی در دنیا 

متفاوت است.
 با توجه به شــرایط حاکم بر کشور در ماه های اخیر و 
هجمه های بین المللی، برگــزاری بخش بین الملل با 
حضور فیلم ها و مهمانان خارجی چالش برانگیز نبود؟ 

شــما به عنوان مدیر یا دبیر می توانید ســاده ترین راه را 
انتخاب و یک بخش را حذف کنید و نفس راحتی بکشید، 
اما ما اهل مقاومت و مدارا هستیم. می دانستیم که دعوت 
از مهمانان در این دوره ساده نیست، قبلا هم این اتفاق ها 
افتاده بود و متوهمان رسانه  ای غرب، سینماگران را تهدید 
کرده  بودند که به ایران نروید! اما، امســال این هجمه ها 
بیشتر و گســترده تر شــد، ولی در نهایت، دوستداران و 
همراهان ســینمای ایران با جشــنواره فیلم فجر،   بازار 
جشــنواره و  بخش بین الملل همراه شدند. ما در 40سال 
اخیر، روزهای مختلفی را سپری کرده ایم و مثل سال های 
دفاع مقدس آموخته ایم چگونه بر مشکلات چیره شویم. 
در اختتامیه تصاویر و نام داورهــای بین المللی را دیدید. 
آنها چهره های معتبری بودند و پروژه مخالفان برای ضربه 
زدن به بخش بین الملل، شکســت خورد. البته فراموش 
نکنید برخی شیطنت های بامزه از داخل کشور هم با آنها 

همسو شده بود. 
»جشــنواره مــردم« کلیــدواژه فجر 
چهل و یکم بود. حالا که جشنواره به پایان راه رسیده 
انتظاری که نســبت به حضور مــردم در فیلم فجر 

داشتید، چقدر برآورده شد؟ 
مردم، شامل همه ایرانیانی می شود که میهن و نظامشان 
را دوست دارند و اگر اختلاف نظر و مسئله ای دارند، راه حل 
آن را در داخل می جویند. مردم برای من و دولت سیزدهم، 
از شــهروندان تهرانی تا روستانشینان را شامل می شوند. 
مردم سیستان، زاهدان، کردستان، عشایر و اقوام مختلف 
مردمند؛ همه ما مردمیم؛ همه ما که بیش از 40 سال، این 
پرچم مقدس را حفظ کرده و تن به تهدید و ارعاب نداده ایم. 
همین مردم، وقتی حرف از جشن های انقلاب است، کنار 
ما هستند. در حوادث ملی، کنار هم هستند. همین مردم 
در سالن اختتامیه جشــنواره فجر بودند و فیلمسازان و 
ســینماگران محبوبشان را تشــویق کردند. در میان این 
مردم، هنرمند، خانواده شهید، سینماگر، مدیر فرهنگی، 
زن و مرد حضور دارند. عکس های جشــنواره امســال، 
نشــان دهنده همراهی مردم با چهل و یکمین جشــنواره 
فیلم فجر است. همین حضور، استقبال و دلگرمی  بود که 
باعث شد در مراسم اختتامیه احساساتی شوم و اشک هایم 
نشانی از شوق و سپاسگزاری نسبت به شکوه حضور مردم 
بود. عظمت و شکوه مردم را دیدم و امیدوارم این حضور و 
همراهی با خانواده سینما را در طول سال هم شاهد باشیم. 
ما در سیاســتگذاری ها و برنامه ها همه سلایق، طیف ها و 

گرایش های مختلف و همه کســانی که در این مرزو بوم 
زیست می کنند را ملاک و شــاخص قرار می دهیم و این 
زیبایی رنگارنگ فرهنگ، تمدن، علایق و سلایق است که 

روزبه روز بر انسجام ملی این سرزمین می افزاید.
بعضی از فیلمسازان و هنرمندان  امسال به 
جشنواره نیامدند. جای برخی بازیگران در نشست های 
خبری خالی بود. سیاست سازمان سینمایی نسبت به 

تحریمی های جشنواره چیست؟
 من بارها گفته ام که نسبت به همه سینماگران احساسی 
یکسان و مسئولیت و وظیفه ای مشــابه دارم. در اتاق من 
به روی همه سینماگران باز بوده و باب تعامل و گفت وگو 
هرگز بسته نشده است. کشور ما این روزها به سعه صدر نیاز 
دارد. رهبری در اقدامی هوشمندانه باب این عفو و رحمت 
را باز کرده اند و ما که داعیه پیروی از ایشان را داریم، باید 
در این مسیر که مسیر مدارا و تساهل است، قدم برداریم. 
جشنواره فیلم فجر به پایان رســید و سال تازه سینمایی 
شروع شد. خوشــبختانه، خیلی از بازیگران و هنرمندان 
کشور حضور داشــته اند. اصل و مبنا بر تولید اثر است؛ نه 
حضور در کنفرانس های مطبوعاتی جشنواره. مگر می شود 
که باور کسی مخالف خوانی و قطع ارتباط با سینما یا همان 
واژه تحریم )که من قبول ندارم( باشد، ولی در آثار سینمایی 
حضور پیدا کنــد و برای مردم ســرزمینش اثری هنری 
خلق کند؟ امروز اغلب بازیگران و ســینماگران در شبکه 

نمایش خانگی و پلتفرم ها حضور دارند. اینکه نمی شــود 
کســی کشــور، نظام و قوانین آن را قبول نداشته باشد، 
ولی در پلتفرم ها، فیلم ها و سریال ها حضور داشته باشد و 
دستمزدهای آنچنانی دریافت کند؛ این رفتار دوگانه نشانه 
نفاق و مردم فریبی اســت، ولی من این نفاق را نمی بینم. 
با تفکر کت  و شلوار اپوزیســیون نمی توان در بین مردم 
محبوبیت کسب کرد. مردم همین صداقت، صمیمیت و 
صفای باطن هنرمندان را دوست دارند. هرکسی خواسته 
باشــد منافقانه بازی کند ،دیر یا زود محبوبیت خود را از 
دست خواهد داد و روزی که هنرمند محبوب نباشد، روز 
مرگ اوست. باتوجه به حضور هنرمندان در پلتفرم  فیلم ها 

و جشنواره فجر من نفاق و تحریمی را نمی بینم.
 »جشــنواره ای که بوی انقلاب می دهد«؛ 
مصداق این توصیف شــما از فجر چهل و یکم در شب 
اختتامیه را چگونه می توان در فیلم های امسال یافت؟

نمایش و تولید آثــاری درباره دفاع مقــدس، مثل فیلم 
»غریب«، نمایش فیلمی مثل »سرهنگ ثریا« که چهره 
پلید فرقه منافقیــن را برملا می کند و نمایش »شــماره 
10« و »ســینما متروپل«، »اتاقک گلــی« که فرازهای 
مهم تاریخ دفاع مقدس را به تصویر می کشــند و بسیاری 
از آثار دیگر به جشــنواره حال و هوایی ویژه بخشــیدند. 
واژه »انقلاب اســلامی« آنقدر گســترده و زنده است که 
بخش های مختلفی از فرهنگ و هنر در آن جای می گیرد؛ 
تکریم خانواده، تعریف جایگاه مادران و زنان ایرانی، میل 
به مبارزه، ایستادگی، مقاومت و نگاه امیدبخش به زندگی 
مفاهیمی است که در ترکیب »فرهنگ انقلاب اسلامی« 
معنا می شود و خدا را شکر که جشنواره امسال از این حیث، 
خاص و قابل استناد است. خدا را شکر که چهل ویکمین 
جشنواره فیلم فجر به عنوان یکی از بهترین و باشکوه ترین 
ادوار جشنواره در ذهن سینمادوستان و سینماگران باقی 
ماند. با پایان جشنواره وظیفه رسانه ها و منتقدان این است 
که این رخداد را تحلیل و بررسی کنند. از میزان استقبال 
فیلم ها، فروش بلیت ها، سانس های پرمخاطب، اکران های 
استانی و... مطمئن باشــید منتقدان و روزنامه نگارانی که 
اهل انصاف و تحلیل باشند، دســتاوردها را خواهند دید. 
آقای امینی و تیمش، بســیار باانگیزه، صادق و متعهدانه 
جشنواره را برگزار کردند، با وجود هجمه ها و جوسازی ها 

میدان را خالی نکردند و عهدشان را عملی کردند. 
در جشنواره امسال شاخصه های متفاوتی وجود داشت که 
شاید برخی از آنها در دوره های قبل تجربه نشده بود. حال 
و هوای دهه 60، دوران دفاع مقدس و خلوص   هنرمندان 
مشــهود بود. حضور هنرمندان در ایــن بحبوحه جنگ 
رسانه ای و انتخاب مبارزه با این فضا خود نوعی انقلابی گری 
بود. مضامین ارائه شــده در این دوره از جشــنواره - چه 
اجتماعی و چه دفاع مقدس- که همگــی مبتنی بر نگاه 
جدی به دغدغه ها و منافع ملی کشــور بود خود از جمله 
مهمترین دستاورد های این رویداد است. حضور باشکوه 
مردم در روز ملی جمهوری اســلامی ایران در مراســم 
اختتامیه جشنواره در برج میلاد کاملا غافلگیرکننده بود؛ 
این با توجه به جریاناتی که در داخل و خارج از کشــور از 
ماه ها قبل - برنامه ریزی و ســرمایه گذاری گسترده  برای 
انزوای این رویداد و اغوای هنرمندان از طریق مهاجرت، 
ویزا، وعده اشتغال  و سایر حمایت ها ـ عملیاتی شده بود، 
غیرمترقبه بود.  فضای حاکم بر مراســم اختتامیه فضای 
ایثار و ازخودگذشتگی بود. اهدای جوایز به خانواده شهدا و 
هموطنان عزیزمان در آذربایجان غربی و شهرستان خوی 
یا اهدای جوایز به خانواده شهید بروجردی و مردم سیستان 

و بلوچستان و کردستان و... فضای متفاوتی را رقم زد.
امســال شــاهد نوعــی رزمندگــی و فــداکاری 
هنرمندانــه بوده ایــم؛ هنرمندانــی کــه در شــرایط 
ماه هــای اخیر نوعــی مواجهــه انقلابــی و متفاوتی را 
بــا جشــنواره در خاطــرات به ثبــت رســاندند. قطعا 
این مصادیــق و شــواهد، رایحــه انقــلاب را می دهد؛ 
 یعنی نزدیک شــدن به ســینمای انقلابــی و اجتماعی

 پویا و زنده.
 امسال گام های اساسی در جهت استانداردسازی محتوای 
محصولات ســینمایی برداشته شــد.   اینکه می گوییم 
در فضای اختتامیه بوی انقلاب حس می شــد به معنای 
دوقطبی سازی، خودی و غیرخودی  یا دسته بندی خاصی 
نیســت و این به معنای نادیده گرفتن تلاش ها و زحمات 
گذشــتگان و همکاران قبلی بنده نیســت. این به معنای 
این است که دستاوردها و ارزش افزوده مضاعفی را در این 
دوره شاهد بودیم. من شخصا، چنین فضایی را در خیلی از 
دوره های این جشنواره حس نکرده بودم؛ حضور پررنگ 
خانواده های متدین در کنار ســایر گروه های اجتماعی با 
آرمان مشترک. خاطره این مراسم را هیچ گاه تا پایان عمر 
فراموش نخواهم کرد. البته این جریان 6 ماه عقبه سخت، 
طاقت فرسا و پرحادثه  داشت که امروز قرار نیست راجع به 
آن سختی ها، فشارها و بی مهری ها توسط برخی دوستان 
خودی و غیرخودی سخنی بگویم. شاید در زمانی دیگر و 
فرصتی مناسب بگویم که چگونه برخی از دوستان ما از سر 
غفلت و جهالت مسیرهای اشتباهی را برای ضربه زدن به 
حوزه فرهنگ، سینما و جشــنواره انتخاب کردند؛ چراکه 
بنده ماجراها و وقایع بسیاری را از نزدیک حس کرده ام و 
می دانم. شب اختتامیه فجر، شب بزرگ و شگفت انگیزی 
برای من بود. خداوند به همه ما در مسیر خدمت سعه صدر، 

صبر و همت عالی عطا کند. 

گپ

جشنواره طبق برنامه پیش رفت
 مدیر روابط عمومی چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر

در گفت و گو  با همشهری

امســال ششــمین باری بود که مسعود 
نجفی در قامــت مدیــر روابط عمومی 
جشــنواره فیلم فجر ظاهر شــد. او که 
سال ها ســابقه کار رســانه ای داشته، 
به عنوان مدیر روابط عمومی جشــنواره فیلم فجر کوشیده 
به روند انتشــار اخبار جشنواره ســرعت بدهد و همچنین 
پاسخگوی ســؤالات رسانه ها باشد. جشــنواره چهل و یکم 
فیلم فجر شرایط خاصی داشت و مسعود نجفی معتقد است 
که این دوره از جشنواره را باید با شرایط این دوره سنجید. 

حرف های نجفی را در ادامه می خوانید:

شما چندین دوره در جشــنواره فیلم فجر 
مسئولیت داشته اید و فرد مناسبی برای مقایسه دوره 
اخیر با ادوار گذشــته هســتید. چهل ویکمین دوره 
جشنواره فیلم فجر نسبت به دوره های قبل چه ویژگی ای 

داشت؟
این دوره از جشــنواره را باید با شــرایط این دوره سنجید و 
ارزیابی کرد؛ با شرایطی که حاکم بر جشنواره بود. شاید اگر 
جشنواره در شرایط ایده آل برگزار می شد، من خودم به عنوان 
کسی که ســال های زیادی از عمر کاری اش به خبرنگاری 
گذشته، انتقاداتی به جشنواره داشتم، اما با توجه به شرایط 
این دوره، من نمره قابل قبولی به آن می دهم. از ویژگی های 
این دوره این بود که 24فیلمی که انتخاب شده بودند ـ آن هم 
با شرایط خاصی که به درازا کشید ـ به جشنواره رسیدند و 
نمایش داده شدند. همه نشست های پرسش و پاسخ فیلم ها 
برگزار شد؛ یعنی هیچ نشستی کنســل نشد و برنامه هایی 
که پیش بینی شده بود، طبق برنامه پیش رفت. سینماهای 
مردمی رفته رفته قوت گرفت و به ســانس های فوق العاده 
رسید. طبق گزارش هایی که رسیده، در شهرستان ها خصوصا 
در استان ها ی خراسان رضوی، اصفهان و قم استقبال خوبی 
از جشنواره شده است. اســتقبال در پردیس های جدیدی 
که با جشــنواره آغاز به کار کردند، یعنــی جاهایی که اصلا 
سینما نداشتند، مثل قرچک ورامین، جالب بود. من در آمار 
مخاطبان نگاه می کردم، پردیــس قرچک رتبه چهارم را در 
بین سینماهای مردمی داشت. پرند صاحب پردیس شد که 
با جشنواره افتتاح شد. در منطقه یک تهران، سمت نیاوران، 
پردیسی با جشنواره آغاز به کار کرد. بخش بین الملل با حضور 
بیش از 100مهمان خارجی بعد از 6سال دوباره با بخش ملی 
ادغام شــد. اینها برنامه هایی بود که پیش بینی شده بود و با 
توجه به اتفاقاتی که پیش آمد و روند جشنواره را کند کرد، 
بدون اینکه خللی در روند اجــرای برنامه ها پیش آید، انجام 
شــد و اختتامیه هم به گواه همه کسانی که حضور داشتند، 

اختتامیه خوبی بود.
درباره روند اطلاع رسانی در جشنواره برخی 
انتقاد داشتند که مثلا اخبار حضور فیلم ها یا مهمانان 

بخش بین الملل خیلی دیر اعلام می شد.
بخش بین الملل ما به شدت تحت فشار بود و به همین خاطر 
ما هیچ اسمی را نمی توانستیم اعلام کنیم. قبل از جشنواره 
تصمیم بر این شد در این بخش تا زمانی که مهمانان در ایران 
حضور پیدا می کنند، چراغ خامــوش جلو برویم. دیدید که 
حتی بخش غیررقابتی »جشــنواره جشنواره ها« در بخش 
بین الملل که اعلام شد، چنان فشاری به حاضران در آن بخش 
آوردند که برخی تقاضای انصراف از آن بخش را داشتند؛ به 
همین دلیل سیاســت این دوره این بود که تا لحظه آخر ما 
کمتر اسمی را اعلام کنیم تا این فشار رسانه ای از روی آنها 
برداشته شود. این را در اعلام اسامی داخلی در بین اعضای 
هیأت انتخاب و هیأت داوران هم داشــتیم. سعی کردیم تا 
جایی که می شــود با آرامش به کارشان ادامه دهند تا کمتر 

مورد هجمه قرار بگیرند.
همکاران رسانه ای که در این سال ها در جشنواره بوده اند و کار 
ما را دیده اند، می دانند که سعی من این است هر خبری که 
آماده می شود، در لحظه منتشر شود و معطل نماند و معمولا 
هم این کار را کرده ایم. قاعده ای که در این سال ها برای اعلام 
اسامی فیلم ها وجود دارد، مدلی است که از دوره من شروع 
شده است که بعد از جمع بندی هیأت انتخاب بلافاصله دبیر 
می آید و اسامی فیلم ها را اعلام می کند که این شامل اعلام 
اسامی پخش زنده هم می شــود یا اعلام نام نامزدها هم به 
همین شکل بوده اســت. این هم از دوره من شروع شد که 
نشست آخر جشنواره به اعلام نامزدها اختصاص پیدا می کند 
و تا جلسه جمع بندی تمام می شود، دبیر جشنواره حضور پیدا 
می کند و نامزدها را اعلام می کند. حتی اگر دقت کرده باشید 
در این دوره از جشنواره دبیر با دستنویس جلسه جمع بندی 
در نشســت حضور پیدا کرد و حتی فرصت تایپ کردن هم 
پیدا نکرد تا خبر به سرعت اعلام شود، قبل از اینکه از جایی 
درز کند. اما برای بخش هایی که اطلاع رسانی دیر انجام شد، 
پشت آن تصمیماتی بود برای اینکه به جشنواره لطمه نخورد، 

خبرها بماند و دیرتر رسانه ای شود.
استقبال مردم و اهالی رســانه از جشنواره 

چهل و یکم چطور بود؟
در ســینماهای مردمــی، طبق آمــاری کــه از همکاران 
بلیت فروشی دارم، اســتقبال 10درصد بیشتر از سال های 
قبل بود. در بخش سینمای رسانه ها، ما با توجه به ظرفیتی 
که داشتیم و فرصت ثبت نام، از بین 1512 متقاضی نسبت به 
ظرفیت پردیس ملت که 1200نفر هست به کسانی که حائز 
شــرایط بودند، کارت دادیم و آمدند و می توانم بگویم همه 
رسانه های رسمی شامل خبرگزاری ها و روزنامه ها نماینده 
داشتند. همچنین برنامه های شــنیداری و دیداری حضور 
پررنگی داشتند. رسانه های خارجی در این دوره، با توجه به 
اینکه جشنواره بین المللی شده، فعال بودند و تقریبا 20رسانه 
خارجی در جشنواره نماینده داشتند. در کنارش منتقدان، 
به رغم اینکه پیش بینی می شد حضور کم رنگی داشته باشند، 

ولی نزدیک به 150منتقد در جشنواره امسال داشتیم.
پررنگ ترین خاطره ای که از فجر 41برایتان 

می ماند، چه خاطره ای است؟
فقط می توانم بگویم یکی از ســال های خیلی ســختی بود 
که من مسئولیت داشتم. ما در این ســال ها خیلی اتفاقات 
را از ســر گذرانده ایــم، ولی امســال واقعا  متفــاوت بود و 
 خوشحالم که به سرانجام رسید و برنامه های جشنواره کاملا

 برگزار شد.

مهتاب محمدی ؛ روزنامه نگار

شرط بازگشت سینماگران تحریمی
محمد خزاعی، رئیس سازمان سینمایی  از شکست پروژه تحریم جشنواره فجر می گوید

چهل و یکمین جشنواره فیلم فجر در حالی برگزار شد که پیش از شروع این رخداد، شاهد فضاسازی رسانه ای برای تحریم مهم ترین ضیافت 

سالانه سینمای ایران بودیم. جشنواره فیلم فجر زیر سایه تحریم و فشارهای بیرونی برگزار شد؛ فراموش نکنیم که در 4 ماه گذشته شاهد گفت وگو
هنجار شکنی هایی چون کشف حجاب از سوی برخی از اهالی سینما بوده ایم و حالا رئیس سازمان سینمایی از شرایط بازگشت هنرمندان 
به عرصه فعالیت می گوید. رعایت قانون مهم ترین نکته ای است که رئیس سازمان سینمایی به آن اشاره می کند. خزاعی می گوید:» همه خانواده سینمای 
ایران با هر انگیزه و گرایش های سیاسی باید در این خانواده جمع شوند مگر اینکه خودشان این را نخواهند. آنها مختارند و زوری بالای سر آنها نیست هرکس 
که شرایط سینمای جمهوری اسلامی  ایران را بپذیرد و زیر پرچم سینمای ایران فعالیت کند امکان کار دارد. قواعد سینمای ایران نیز کاملًا شفاف و معلوم 
است.« داستان واضح و بدون ابهام است. پروژه تحریم جشنواره شکست خورده و شرایط بازگشت سینماگران تحریمی و هنجار شکن هم مشخص است . 

ترکیب »مدارا و مقاومت« که خزاعی در بخشی از گفت وگویش با همشهری به آن اشاره کرده اینجا هم معنا می دهد. 

سینمای جمهوری اسلامی ایران از حرکت باز نمی ایستد و به سرعت به 
مسیر خودش ادامه می دهد. برخی به این مسیر ادامه می دهند و برخی 
هم به حرکت خود ادامه نمی دهند. برخی اصلًا امکان دارد از قطار سینمای 
ایران پیاده شوند اما این حرکت به مسیر خود ادامه می دهد و مقصد آن 
معلوم است.  اما مهمتر این است که خیلی ها در ایستگاه های جدید در حال 
سوار شدن به سینمای ایران هستند و امکان دارد که بلیطی را بگیرند که 
مسافر قبلی پیاده شده است. برای همین می خواهم بگویم که آمدن ها و 

نیامدن ها آنقدر حائز اهمیت نیست که حرکت سینمای کشور ما مهم است 
که این اتفاق رخ داده است.  حرکت سینمای ایران با این مردم با انگیزه و 
افرادی که با استقبال بسیار عالی به سینماها آمدند معنای دیگری پیدا 
می کند. علی رغم اینکه به نظرم همه خانواده سینمای ایران با هر انگیزه و 
گرایش های سیاسی باید در این خانواده جمع شوند مگر اینکه خودشان 
این را نخواهند. آنها مختارند و زوری بالای ســر آنها نیست هرکس که 
شرایط سینمای جمهوری اسلامی  ایران را بپذیرد و زیر پرچم سینمای 
ایران فعالیت کند امکان کار دارد. قواعد سینمای ایران نیز کاملًا شفاف 

و معلوم است.

مکث

شرط بازگشت؛  رعایت قوانین سینمای ایران

خاطــره شــب اختتامیــه فجــر را هیــچ گاه تا 
پایان عمر فراموش نخواهم کرد. البته این 
جریــان 6 مــاه عقبه ســخت، طاقت فرســا و 
پرحادثه  داشت که امروز قرار نیست راجع 
بــه آن ســختی ها، فشــارها و بی مهری هــا 
توســط برخی دوســتان خودی و غیرخودی 
ســخنی بگویــم. شــاید در زمانــی دیگــر و 
فرصتــی مناســب بگویم کــه چگونــه برخی 
از دوســتان مــا از ســر غفلــت و جهالــت 
مســیرهای اشــتباهی را برای ضربه زدن به 
حوزه فرهنگ، ســینما و جشــنواره انتخاب 
کردند؛ چراکه بنده ماجراها و وقایع بسیاری 

را از نزدیک حس کرده ام و می دانم

اینکه نمی شود کسی کشور، نظام و قوانین 
آن را قبول نداشته باشد، ولی در پلتفرم ها، 
فیلم هــا و ســریال ها حضور داشــته باشــد و 
دســتمزدهای آنچنانــی دریافــت کنــد؛ ایــن 
رفتار دوگانه نشانه نفاق و مردم فریبی است، 
ولی من این نفاق را نمی بینم. با تفکر کت   و 
شــلوار اپوزیســیون نمی توان در بیــن مردم 
محبوبیت کسب کرد. مردم همین صداقت، 
هنرمنــدان  باطــن  صفــای  و  صمیمیــت 
را دوســت دارنــد. هرکســی خواســته باشــد 
منافقانه بازی کند ،دیر یا زود محبوبیت خود 
را از دســت خواهــد داد و روزی کــه هنرمنــد 

محبوب نباشد، روز مرگ اوست
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